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Tajemná zahrada...
dokončení ze strany 1
„Pokud se to podaří, do budoucna bychom chtěli,
aby zde vzniklo odpočinkovémísto s dřevěným
molem se schody k vodě. Třeba by si tadymohli
lidé na jaře, když bude voda umlýnského náho-
nu čistá, alespoň smočit nohy,“ nastínil Šálek.

mlýnského
Šálek.

mlýnského

Péči věnují nadšenci i již obnovené části zahrady.
Přibyla další lavička, panel věnující se historii
břeclavského zámku nebo poutač se směrovkou.
„Na tuto část zahrady jsme před více než rokem
dostali dvě stě tisíc korun. Na tu, kterou nyní ob-
novujeme, se Lence Černé podařilo z Nadace Via
získat osmdesát tisíc korun. Nezdá se to, ale jen
vyfrézování nás vyjde na patnáct tisíc. Pět tisíc
jsme dali za kompost a dalších pět bude stát osi-
vo,“ vyčíslil břeclavský opoziční zastupitel.
Už na jaře by pak uprostřed zahrady pod největ-
ším stromemmohly kvést narcisy. „Trávníku se
tam totiž moc nedaří. Nakoupili jsme deset kilo-
gramů cibulek,“ usmíval se Šálek,

jsme
Šálek,

jsme
který si s další-

mi nadšenci zahradu pronajímá odměsta.
Zahrada, která slouží k relaxaci, cvičení jógy nebo
piknikům s dětmi, je volně přístupná. Aktuálně si
zde lidémohou prohlédnout kresbymalíře jižní
Moravy Antonína Vojtka. Stále k vidění je pak
sedmička portrétů významných osobností pojí-
cích se k historii břeclavského zámku. Jejich au-
torkou je uznávaná grafička a ilustrátorka Toy-
box. „Chodíval jsem sem od začátku, kdy se zača-
lo s obnovou zahrady. Nějakou dobu jsem tam
teď nebyl, ale vím, že semělo začít s rozšiřová-
ním. Kdykoli se tam zastavím, vážím si klidu,
kterého v centru Břeclavi užmoc není,“ pochva-
loval si Hrdlička.Více na breclavsky.denik.cz

Krátce z jižní Moravy
BRNĚNSKÝdeník www.brnensky.denik.cz

Opilýmuž u nádraží
v Brněmával puškou
Brno – S namířenou pistolí zasáhli v noci na stře-
du strážníci proti muži, který v Brně seděl u vstu-
pu do podchodu v Nádražní ulici. Hlídka si všimla,
žemá v ruce dlouhou střelnou zbraň, s níž neopa-
trně zachází. U podchodu byl se skupinou dalších
lidí. „Jeden z kolegů si mezi nimi všiml opilého
muže, který v rukou držel dlouhou střelnou zbraň
a velmi neopatrně s ní manipuloval. Otáčel jí
a mířil do okolního prostoru i na své známé. Zá-
sadní bylo předejít střelbě, proto ho strážník pod
hrozbou namířené služební zbraně důrazně
a hlasitě vyzval, aby pušku odložil,“ oznámil včera
mluvčí strážníků Jakub Ghanem. Až při důklad-
ném prohlédnutí se ukázalo, že jde o věrnou
repliku útočné pušky. Přivolaní státní policisté
vyloučili, že bymuž spáchal trestný čin. Přesto šlo
o zbraň kategorii D, u níž zákon podle strážníků
zakazuje zacházení na veřejnosti. „Muž nadýchal
přes dvě a čtvrt promile alkoholu. Hlídce zbraň
vydal a podezřením z přestupku se budou zabývat
úředníci,“ dodal mluvčí Ghanem. Současně upo-
zornil, že vytažení i nefunkční napodobeniny
mezi lidmimůže skončit fatálně. Kromě rozpou-
tání paniky semůže někdo začít bránit skutečnou
zbraní. (liv)

Vítězové aukce nájemného
ve Veselí míří do
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V listopadu se do poprvé
soutěžených nájemních
bytů v Rezidenci Nová
tržnice budou stěhovat
první nájemníci. Další
dražby mají následovat.

PETR TUREK

Veselí nadMoravou – Ve-
selanémají za sebou první
kolo veřejné soutěže, při
kteréměsto dražilo nájemné
v nových bytech Rezidence
Nová tržnice. Zájemci si
mohli vybrat z trojice bytů
v druhém nadzemním pod-
laží.
Příhozy začínaly umenší-

ho z bytů na více než sedmi-
tisícovémměsíčním nájem-
ném, u větších pak zhruba na
třinácti tisících. Postupně
během jednoho z posledních
zářijových dnů potenciální
nájemníci přihodili ještě ně-
kolik stokorun. „Myslím si, že
tam bylo sedm zájemců
a nakonec se uzavíraly
smlouvy se dvěma z nich,“
přiblížil Deníku veselský
starosta Petr Kolář.

NÁJEMAUKCE ZVÝŠILA
Nájemné nametr čtvereční
obytného prostoru se na
úvod pohybovalo kolem
dvou set padesáti korun.
„Průměrná vysoutěžená cena
nájmu je 265 korun zametr
čtvereční,“ sdělil starosta
s tím, že největší zájem byl
o velký byt s terasou.
U tohoto bytu zájemci za-

čínali uměsíčního nájmu bez
záloh na energie na částce 13
600 korun. Aukce ale činži
o několik stokorun ještě na-
výšila. „Připomínám, že sou-

částí ceny je také parkovací
místo a zároveň bonus pro
mladé veselské rodiny,“ po-
dotkl starosta.
Během tří let mají tak ná-

jemníci se zdejším trvalým
bydlištěm nárok na třicetiti-
sícovou zápůjčku na vybave-
ní na každého člena rodinné
domácnosti mladšího čtyři-
ceti let. Lidem, které Deník
oslovil, i tak připadalo vyvo-
lávací nájemné jako spíše
vyšší s ohledem na okolí, kde
jsou ale byty starší.
Jak ještě doplnil první muž

veselské radnice, město
v příštím týdnu přebírá dru-
hý z trojice nových poly-
funkčních domů. Tedy právě
ten, kde se nachází soutěže-
né nájemní byty. „Platí to, že
v první polovině listopadu by
se sem první nájemníci
mohli stěhovat. Zároveň bu-
dou uzavírány kupní smlou-

vy s účastníky dřívějších kol,“
sdělil Kolář. V předchozích
kolech zájemci soutěžili
koupi nových bytů. Ty jsou
ve třech horních patrech. Do
komerčních prostor dole se
mají podle starosty v prosinci
začít stěhovat zubaři.

DRUHÉKOLODRAŽBY
Krom toho semá ještě
osmého listopadu uskutečnit
druhé kolo dražby nájemné-
ho, a to u trojiceměstských
bytů. Tentokrát ve třetím
a čtvrtém nadzemním pod-
laží budovy B. „Před každou
veřejnou soutěží se uskuteč-
ní dva termíny veřejných
prohlídek bytových jedno-
tek,“ stojí v zápisu z posled-
ního finančního výboru po
přiblížení aktuální situace
vedoucí radničního ekono-
mického odboruMarií Ko-
táskovou.

Byty v dokončované bu-
dově A byměly jít do aukce
následně v zimě. Vývoj
městského projektu Rezi-
dence Nová tržnice a její ná-
ročnost sleduje také opozice
v zastupitelstvu. „Město je
tady v pozici developera, což
by být nemělo. Snaží se ale,
jak se dá. Daly by se najít ně-
které sporné záležitosti, ale
nejde o žádný průšvih, takže
snad toměsto zdárně dotáh-
ne. V této fázi se dá těžko vy-
jadřovat k výši nájemného či
k cenám energií s tím, že jsou
tady vyšší zálohy než v blíz-
kých Chaloupkách,“ přiblížil
lídr nejsilnější opoziční stra-
nyMiroslavMořický. Záro-
veň připomněl důležitou
okolnost, že radnice čelila
v průběhu pokračující vý-
stavby zdražovaní stavební-
homateriálu i energií.
Pro odborníky na reality je

stanovení nájemného
v městských bytech poměr-
ně zajímavé. „Je to určitě vý-
jimka. Jde tady ale spíše
o funkci města jako řádného
hospodáře, který se snaží
dosáhnoutmaximální ceny
za nájem. Ve Veselí se v po-
slední době byty příliš ne-
stavěly, takže tady není ani
mnoho novostaveb na pro-
nájem,“ přiblížil Deníku před
prvním kolem dražby ve-
doucí makléř hodonínské
společnosti Readymat Rea-
litní Michal Poláček.
Veselané navíc na zastupi-

telstvu schválili založení
společenství vlastníků jed-
notek, tedy SVJ pro budovu B,
kde budemít město vý-
znamný podíl.Více foto na

hodoninsky.denik.cz

NOVÝDOMOV. Rezidence Nová tržnice ve Veselí nadMoravou ve
druhé polovině září. Budovy A a B. Foto: Deník/Petr Turek
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Řidiče ve Valticích zbrzdí retardéry. Místní nevěří
IVA HAGHOFER

Valtice – Zpomalit řidiče
vjíždějící na náměstí chce
vedení Valtic. Pomoci v tom
nověmají zpomalovací pra-
hy, které jsou u vjezdu zMi-
kulovské ulice i ve směru od
základní školy. Důvodem
jsou stížnosti místních oby-
vatel.
Především v noci si podle

starosty Aleše Hofmana ně-

kteří pletli náměstí se zá-
vodní dráhou. „Řidiči tudy
projížděli velmi rychle
i přesto, že naproti radnici
uprostřed náměstí již po-
dobný vyvýšený retardér
máme. To, že je při průjezdu
náměstím nejvyšší povolená
rychlost třicet kilometrů
v hodině, mnozí nerespek-
tovali vůbec,“ zdůvodnil pro
Deník starosta.
Rychlost aut je trnem

v okumnohýchmístních lidí.
„Problém je to opravdu velký.
Předevšímmladí to tady
túrují v noci snad i stovkou.
Je to hrůza. Pokaždé semod-
lím, aby se nestala žádná
tragédie,“ řekla například
Pavla Velecká, kterámá u
vjezdu na náměstí vinotéku.
Podlemístních, které re-

dakce Deníku oslovila, jsou
však retardérymalé a nevý-
razné. „Obávám se, že si jich

řidiči ani nevšimnou. Osobně
bych na náměstí dala úplný
zákaz vjezdu. Přece jen se ta-
dy pohybuje hodně pěších
s dětmi,“ navrhla Velecká.
Starosta Hofman je v po-

dobných soudech zdrženlivý.
„Ke zpomalovacím prahům
se nám vyjadřovaly všechny
dotčené orgány včetně pa-
mátkové péče,“ tvrdí.

Více na
breclavsky.denik.cz
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Brno jako oáza podniků. Táhne víno a polévky
TEREZIE HEINZ

Brno – Víno, kvalitní rumy,
ale také třeba drahý guláš.
I tak by se daly popsat nej-
větší taháky Brněnských
podniků. V Jihomoravském
kraji se gastronomii daří lépe
než jinde. Brno dokonce
v mnoha ohledech poráží
Prahu. Vyplývá to ze zjištění
společnosti Dotykačka, jejíž
pokladní systém využívá
největší počet zařízení z tu-
zemské gastro scény.
Důvody, proč je zejména

Brno tak úspěšné, popsal
Luboš Kastner, odborník na

gastronomii a zástupce
gastronomických podniků
v Asociaci malých a střed-
ních podniků a živnostní-
ků České republiky.
„Brno je jedním zmála
ostrůvků, kde se v po-
sledních letech děje
něco opravdu dobrého.
Vznikají tu inovativní pod-
niky, které se odpoutávají od
tradiční české gastronomie
a přinášejí fúze nejrůznějších
světových konceptů. To vše
vytváří komunitu, díky které
se tu daří, i když v jiných re-
gionech dochází k poklesům.
Zkrátka kdyžmá gastro

správnou atmosféru, tak se
daří,“ okomentoval. Kastner
také přirovnal Brno kMekkce
české gastronomie.

Celorepublikově na-
rostly tržby gastro
podniků za prvních
osmměsíců letošní-
ho roku o pouhá tři
procenta. Ve srovnání

s tímto číslem je však výkon
Jihomoravského kraje do-
konce dvojnásobný. Šesti-

kraje
Šesti-

kraje

procentní meziroční nárůst
kraje poráží s jedenácti pro-
centy pouze Praha. Samotné
Brno však zaznamenalo ná-
růst o dvanáct procent.

„Za posledních pár let se
významná část konzumace
alkoholu přesunula z tradič-
ních barů, nočních klubů a
hospod do kaváren,“ vysvětlil
ředitel společnosti Dotykač-
ka Petr Menclík.
Nepřekvapivě je největší

podíl v tržbách z vína v Jiho-
moravském kraji a v Praze.
Rozdíl mezi oběma regiony je
v tom, že v Praze lidé kupují
dražší vína vmenšímmnož-
ství, zatímco na jihuMoravy
pijí víno o dvacet až třicet
procent levnější, zato ale vý-
razně větší množství. Více

na brnensky.denik.cz
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Zachráněné potraviny
dostanou potřební
Blansko – Dobrá zpráva
pro všechny obyvatele
Blanska a okolí, kteří se
ocitli v tíživé situaci.
Město se totiž připojí do
celorepublikové sítě, je-
jíž součástí má být sto
padesát mobilních vý-
dejen zachráněných
a shromážděných po-
travin. Děje se tak díky Potravinové bance Brno
a nedávno podepsanému a přijatémumemoran-
du o spolupráci. „Záměrem projektu je zvýšení
dostupnosti potravinové pomoci potřebným. Cí-
lovou skupinou jsou především rodiče samoživi-
telé, vícečetné rodiny, děti a mladiství v nepřízni-
vé životní situaci, senioři, invalidé a další sociálně
vyloučení,“ vysvětlila místostarostka Blanska
Lenka Dražilová. Právě ti získají díky projektu po-
moc zmobilní výdejny potravinových bank. Po-
moc dorazí v určený čas na určenémísto a lidé
vytipovaní pracovníky odboru sociálních věcí zís-
kají balíček. Kromě potravinmůže obsahovat také
základní drogerii nebo dětskou výživu. (ipe)
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